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Szakszervezeti Magyar—román 
megbeszélések 

Pénteken két szakszerve-
Bet központi vezetősége is 
azonos témával, a nők és a 
fiatalok helyzetével, a velük 
kapcsolatos határozatok vég-
rehajtasaval foglalkozott. 

A Kereskedelmi, Pénzügyi 
és Vendéglátóipari Dolgozók 
Szakszervezetének központi 
vezetőségi ülésén egyebek 
között megállapították, hogy 
a legtöbb nőt foglalkoztató 
népgazdasági ágazatban a 
vállalati szinten elért ered-
mények szerények ugyan, de 
elsősorban szociálpolitikai 
vonatkozásban segítettek 
mind a nődolgozók, mind a 
fiatalok helyzetén. 

A Közlekedési és Szállítá-
si Dolgozók Szakszervezeté-
nek tanácskozásán Hödönyi 
Károly, a közlekedés- és 
postaügyi miniszter első he-
lyettese beszámolt a dolgo-
zó nők élet- és munkakörül-
ményeinek javítására hozott 
intézkedésekről. 

A magyar—román belke- nyek biztatóak ahhoz, hogy 
reskedelmi munkacsoport a kölcsönös forgalom az év 
ülését a napokban tartották végéig mintegy 15 százalék-
Bukarestben. A tanácskozás •_„, , ,„,»• ., . ., 
eredményéről Molnár Ká- k a l h a l a d j a m e g a tavalyit' 
roly belkereskedelmi minisz- A z l d e n Például 1,6 rmllio 
terhelyettes nyilatkozott. rubel értékű cipőt cserél 

— A megbeszéléseken ér- kölcsönösen a két kereske-
tékeltük a két ország belke- delem. Ezenkívül kedvező 
reskedelmi választékcseréjé- feltételekkel juthatunk hoz-
pek helyzetét, s megállapít- zá az itthon sokszor hiány-
hattuk kapcsolataink fejlő- zó és keresett olcsó pamut 
dését. A 10 millió rubeles alsó fehérnemű cikkekhez, 
szerződésen belül a magyar Hozunk be ezenkívül igen 
kereskedelem 4 250 000 rubel tetszetős és jó minőségű 
értékű árut szállít, és a műszőrme-konfekciót, diva-
szaldóhelyzet javítására tos, merész mintákkal és 
mintegy egymillió rubellel színekben készült szövete-
több fogyasztási cikket vá- ket. Változatlanul érkezik a 
sárol. A megállapított kere- hazai közönség által kedvelt 
tek 75 százalékát az érde- és keresett félautomata mo-
kelt magyar—román vállala- sógépből is. 
tok már szerződésekkel le- A határmenti forgalom is 
kötötték. Az eddigi eredmé- megélénkült. 

Kényszerszünet 
a téglagyárban 

Joggal fölháborodottak a 
szegedi és környéki kis- és 
társasházak építői: ismét za-
varok mutatkoznak a tégla-
ellátásban, az építkezési fő-
szezonban vesztegelnek, nem 
haladnak a házak emelésé-
vel. Még jól emlékszünk a 
két évvel ezelőtti hasonló 
helyzetre, amikor a gyárak 
előtt szinte közelharcot kel-
lett vívni egy-egy rakomány 
anyagért. Aztán jött az egy-
séges országos áremelés, s a 
téglaipari vállalatok azt 
ígérték, •hogy a kereslet-kí-
nálat kiegyenlítődésével vég-
legesen megszűnnek az ellá-
tási gondok. Vajon mi tör-
tént most Szegeden, a sze-
gedi járásban, ismét orszá-
gos hiánycikk lett-e a tégla, 
vagy hiánya csak „szűkebb 
hazánkban" okoz bosszúsá-
got? 

Dr. Békési József, a Sze-
gedi TÜZÉP Vállalat főosz-
tályvezetője igazat ad a pa-
naszosoknak. Mint elmond-
ta, az elmúlt fél évben a 
szükségesnél 5—5 és fél-

ü H B 

Somogyi KárolynC felvétele 
Javí t ják a téglaégető- szállító kocsikat 

lat a KRAFT osztrák cégtől szőregi téglagyár krónikus 
millióval kevesebb kismére- r e n d t í i t e meg a 70 ú j szállí- munkaerőgondokkal küzd, itt 

sak for- tókocsi elkészítését, amely évek óta megoldatlan az 
Ráadásul egyébként június elején kez- egyenletes termelés. Pedig 
ára drá- dődött meg. Sajnos, amíg a megfelelő anyagellátás nél-
vonaton j a v í t ás tart, az üzem nem kül a sajáterős lakásépítési 

program — tehát a kislakás-

tű téglát tudtak csak for-
galomba hozni. 
Szegeden a tégla 
gább lett, mivel 
szállítják ide, s ez a költsé- működhet, ez okozza tehát a 
geket mintegy 30 százalékkal téglaellátási zavarokat. Csa-
megnöveli. Pontos kimuta- d o n Gyula szerint a vállalat 
tásokat vezet a TÜZÉP az távszállításaival hamarosan 
ú jabb szegedi téglaügyről, elháríthatok a gondok, 
amely körülbelül a Csöng- A k á r h o g y i s történt a hi-
r á d - B á c s m e g y e i Téglaipart b á r m i .g l e s z a s z e g e d i 
Vállalat átszervezesenek ide- t é g l a e l l a t á s elkövetkezendő 
jére esik: Áprilisban mar s Q r s a _ a t é n y a z t é n y _ A 
nem tudtak kielegiteni a . v á l l a l a t n e m meg-
megrendeloket majusban at- f e l e l - t e v é k e n y s é g e m i a t t 
menetileg javult a helyzet, R e U á U n i u k a s z e g e d i lakás-
aztán teljesen elromlott: va- é p í t ö k n e k L e h e t > h o g y a z 
ratlanul beszüntette a ter- á t s z e r v e z é S ) l e h e t ( h o g y va-
melést az 1. sz. szegedi teg- ] a m i m a s k ö r ü l m é n y miatt 
laüzem. a Szeged 2. szamu, k ö v e t k e z e t t b e m i n d e z , a n y -
és a szőregi teglagyar pedig n y i a z 0 n b a n b i z o n y o s , az il-
nem kepes annyit termeim, i e t é k e s e k n e k e l ő r e g o n d o s -
hogy a hiányt megszüntesse. k o d n i u k k e U e t t v o l n a a z a_ 

vartalán téglaellátásról. Ez-
úttal nem a TÜZÉP tehet a 
kialakult helyzetről, hisz ő 

- - . . is kész tények elé került. 
szállításból szármázó tobble- . 
tet a vevőknek kellett meg- E gondolkoztato a megis-
tériteni. A Békés-Csongrád métlodo szegedi teglamizena 

ügye. Óhatatlanul eszünkbe 

építőké — aligha képzelhető 
eL A jelenlegi téglamizéria, 
ha másra nem, hát arra min-
denképpen jó, hogy ismét 
felhívja a figyelmet az intéz-
kedésre. 

Matkó István 

Újra ezt a pályát 
választanák 

Orosz szakos tanárok konferenciája Szegedon 
Márciusban alakult meg vei arról a referátumáról, gét, de a tanárképzés ál-

az MSZBT égisze alatt az 
orosz nyelvi és irodalmi ok-
tatók nemzetközi szövetségé-
nak magyarországi szekció-
ja, mely Szegeden, a ta-
nárképző főiskola orosz 
nyelv és irodalom tanszéké-
vel közösen rendezte meg a 
szegedi intézményben diplo-
mát szerzett orosz szakos 
hallgatók kétnapos konfe-
renciáját. Tegnap délelőtt a 
főiskola dísztermében dr. 
Fenyvesi István tanszékveze-
tő főiskolai docens, a ma-

mely több szempontból ér-
dekes és tanulságos elem-
zést adott a pályakezdő pe-
dagógusok szakmai és tár-
sadalmi problémáiról: 

— A főiskola dokumentá-
ciós anyagából állítottuk ösz-
sze a nappali tagozaton 1964 
óta végzett hallgatóink név-

landó korszerűsítésének igé-
nyét is. 

— A pedagógusok nehézség 
gei között szerepel a túlter-
helés — itt azonban az is-
kolavezetők segíthetnek so-
kat, hiszen a Központi Bi-
zottság határozata és az en-
nek nyomán kiadott rendel-

sorát, 393 kérdőívet küldtünk kezések lehetővé teszik a 
el, s majdnem a felét kap- pedagógus munkájának 
tuk vissza kitöltve. Csak könnyítését. A kezdő taná-

rok egyik fő problémáját megjegyezném, hogy a pe-
dagóguspálya elnőiesedését 

gyarországi szekció alelnöke igazolják adataink, melysze-
nyitotta meg a tanácskozást, 
majd dr. Füle Sándor, a 
Művelődésügyi Minisztérium 
pedagógusképző osztályának 
helyettes vezetője tartott 
előadást a korszerű pedagó-
gusmunkáról — a pár thatá-
rozat nyomán. 

A konferencián ott volt 
egyebek között dr. Saura 
Róbert, a budapesti köz-
gazdaságtudományi egyetem 
tanszékvezető tanára, a nem-
zetközi szövetség végrehajtó 

rint 462 volt hallgatónk kö-
zül mindössze 65 a férfi. 
Egyebek között megvizsgál-
tuk, kit milyen tényezők be-

jelenti az időbeosztás, va la . 
mint az osztályozás és érté-
kelés. Az összevont osztályú 
tanulócsoportokkal foglalko-
zók különösen sokat panasz-
kodnak, vagyis a tanári mun-
kának ez a területe még ma 
sem tekinthető mellékes di-

folyásoltak hivatása válasz- daktikai és módszertani kér-
tásában. A megkérdezettek dé.SI?.?k- A megkérdezetteni 
„. . , r , , , . , , . közül többen serelmezik, 
majd fele a tanari peldake- hogy pályakezdéskor nem 
pet jelöli meg. Többségük kaptak megfelelő segítséget, 
még az általános iskolában megemlítik, hogy szakmai 
elhatározta, hogy pedagógus fejlődésüket néhány hetes 
lesz - «„ szovjetunióbeli nyelvtanfo-4.-UU. • - o„ x szovjetunióbeli s tobb mint 80 szazaié- lyamokhan> vagy {egalábí a 
kuk újra ezt a pályát vá- rendszeres itthoni beszéd-
lasztaná. Feltettük azt a alkalmak megszervezésében 
kérdést is, hogy egykori látják- A tapasztalatcsere 

bizottságának tagja, hallgatóink elegendő alapot a ^ o T á b h k é S 
helyéül a főiskolát, illetve a 

a gyakorló iskolát jelölték meg. 
Megkérdeztük fiatal kartár-
sainkat arról is, hogy meg-
felelően értékelik-e munká-
jukat, kielégítőnek tar t ják-e 
megbecsülésüket. A válaszok 
kétharmada határozott igen, 
ugyanakkor minden tizedik 
egyértelmű nemmel felelt. 
Megelégedéssel olvastuk ki 
volt hallgatóink soraiból azt 

gyar szekció elnöke, T. A. kaptak-e ahhoz, hogy hiva-
Csikovani, a magyarországi tásszeretetüknek megfelelően 
szovjet nagykövetség másod- tehessenek eleget a pedagó-
titkára, Erika Ondrejciková, gussal szemben támasztható 
a nyitrai pedagógiai fakultás követelményeknek. A meg-
orosz tanszékének adjunktu- nyilatkozásuk egyértelműen 
sa és több Csongrád megyei biztatóak, igen sokan rész-
szakfelügyelő is. Az első na- letesen is rámutatnak az 
pl program főreferátumát egyes stúdiumok kapcsán 
Héjjás Endre főiskolai ad- felhasználható ismeretekre. 
junktus tartotta a pályakez- Általában a szaktárgyi és iS) hogy többségüket anyagi, 
dő pedagógusok társadalmi pedagógiai tárgyak egyensú- i a g i s megbecsülik, kollégán 
beilleszkedésének problémái- lyában kapták a leginkább inknak mintegy fele elége-
ról, melyet vita követett, felhasználható alapot, de d e t t munkakörülményeivel. 
Délután a szegedi tanszék sokan hangsúlyozzák, milyen A z elkívánkozók gondjai kő . 
mellett működő módszertani nélkülözhetetlen az állandó zött a lakáshiány, a nem 
munkacsoport alakuló ülését önképzés. 23 megkérdezett megfelelő légkör, a' tantestü-
rendezték meg. A koníeren,- kartársunk szerint nem meg- léten belüli személyes prob-
cia ma reggel fél 9-től Sz. felelő az az alap, amelyet a lémák s a megfelelő szak. 
M. Vaszilcsenko kandidátus- főiskola adott, bár kiderítet- m a i vezetés hiánya szerepel, 
nak, a szegedi tanszék szov- tük, hogy ezeknek a volt Valamennyi kérdésre termé-
jet vendégtanárának előadá- hallgatóknak jelentős része szetesen nem válaszolhattunk 
sával folytatódik, majd dr. még háromszakos képzést ezen a konferencián, de ígér-
Fülei-Szántó Endre kandi- kapott. S noha már túl va- jük, hogy a kérdőívek fel-
dátus, a közgazdaságtudomá- gyünk a háromszakos kép-
nyi egyetem docense beszél zésen, ez a megállapítás is 
a modern törekvésekről az igazolja az időközben beve-
idegennyelv-oktatásban. A zetett reformok szükségessé-
konferencia zárszavát Hege-
düs András főiskolai főigaz-
gató mondja. Mindkét na-
pon a konferencia színhe-
lyén szovjet könyveket áru-
sítanak. 

dolgozása után tapasztala-
tainkat összegezzük és pub-
likáljuk. 

N. I. 

A konferencia szünetében 
I beszélgettünk Héjjas Endré-

A költségnövekedés oka: 
más megyékből, elsősorban 
Békésből kell szállítani a 
B—29-es téglát és eddig a 

jut tat ja azt. hogy e még so-
káig nélkülözhetetlen építő-
ipari anyag gyártását, az 
ipar jövőjét nem oldották 
meg megnyugtatóan. Igaz, 
hogy az 1. számú téglagyár 

megyei Téglaipari Vállalat a 
kialakult helyzetet látva, 
csak most hajlandó arra, 
hogy a költségnövekedés egy 
részét magára vállalja. 

Vajon mi okozta a legna-
gyobb teljesítőképességű sze- korszerűnek mondható he-
gedi téglagyárnak, az l . szá- rendezést kapott négy évvel 
múnak váratlan kényszerpi- ezelőtt. Az üzemzavar azori-
henőjét? — kérdeztük meg ban bebizonyította, mennyi-
Csadon Gyulától, a gyár ve- re korszerű és megbízható ez 
zetőjétől. Az, hangzott a vá- a berendezés. A 2. számú 
lasz, hogy a négy éve épült szegedi téglagyár legfeljebb, 
alagútkemence légtechnikai ha három évig működik, 
berendezései megrongálód- mert bányája kimerült, föl-
tak, valamint a magyar szerelése pedig olyan elavult, 
gyártmányú téglaszállító ko- hogy alapos korszerűsítésére 
esik tönkrementek. A válla- már nem költ a vállalat. AJ káról megállapította az elő- népségén. 

Évzáró 
a pártiskolán 

Ojabb tanulmányi idény adó. hogy az eredményes 
befejezése érkezett el az volt. A beszámolók bizonyí-
MSZMP Csongrád megyei tották, hogy az évnyitón ki-
bizottságának Oktatási Igaz- tűzött célokat sikerült elér-
gatóságán. Az egyéves, vala- ni, A hallgatók gazdagodtak 
mint az öthónapos pártisko- marxista—leninista művelt-
la évzáró ünnepségén tegnap ségben és kommunista em-
délután az igazgatóság újsze- beri jellemvonásokban egy-
gedi központjában Szabó Gá- aránt. 
borné igazgatóhelyettes kő- Részt vett az évzáró ün-
szöntötte a végzett hallga- népségén és rövid beszédben 
S S U % j d

E M ? J n % m É 7 - köszöntötte a megyei párt-
lágyi Júlia mondott beszédet, végrehajtóbizottsag neveben 
Felhívta a megye különböző a munkájukhoz visszatérő 
részeiből való csaknem száz politikai munkásokat, veze-
pártmunkás figyelmét arra, t - k d Ágoston József, a 
hogy majd a mindennapi ' 
életben igyekezzenek haszno- megyei pártbizottság titkara 
sítani a tanultakat. A hallgatók nevében Kom-

Az iskolai tanulmányi mun- l ó s i István szólalt fel az ün-

Jól halad az ifjúsági 
törvény végrehajtása 

Jóllehet még két esztende-
je sincs, hogy az ország-
gyűlés megalkotta az i f júsá-
gi törvényt, a gyakorlatban lati, 
már érezhetően kamatoznak vek, 

A miniszteri rendeleteket, 
tárcaszintű jogszabályokat 
követve elkészültek a válla-

üzemi intézkedési ter-
azok a helyi progra-

a magas szintű paragrafu- mok, amelyek már konkrét 
sok —, tájékoztatta az ú j -
ságírókat pénteken a Ma-
gyar Sajtó Házában Ná-

formában jelölik meg a fel-
adatokat, tennivalókat. 

Nádor György arról is tá-
dor György, az Országos If- jékoztatta az újságírókat, 
júságpolitikai és Oktatási hogy tanévkezdettől, szep-
Tanács titkára. 

Elmondotta, hogy a tör-
tember 1-től 14—15 000 kö-
zépiskolás tanuló — fizikai 

vényt követően kormányha- dolgozók tehetséges gyerme-
tározat, majd 18 miniszteri kei — részesülhet ösztöndíj-
rendelet, utasítás látott nap- ban, kaphat évi 2—4000 fo-
világot. Megszületett tehát 
minden olyan jogforrás, 

rintot. (Az összeg nagyságát 
tanulmányi eredménye, va-

amely jogi szabályozását lamint a diákszociális bi-
adja, adhat ja annak a nagy zottság javaslata, vélemé-
lélegzetű munkának, 
legegyszerűbben így 
megfogalmazni: nagyobb tö-
rődés az ú j generációval, fo-
kozottabb társadalmi fele-
lősség az ú j nemzedékért. 
Az ifjúsági törvény nem 
csodaszer — hangsúlyozta 
Nádor György —, a parag-
rafusok önmagukban nem 
enyhítik a gondokat'. Jó esz-

amit nye dönti el.) Erre a célra a 
lehet központi ifjúságpolitikai 

alapból évente 24 millió fo-
rint jut, s hozzávetőleg 10 
millió forintot adnak a ta-
nácsok, üzemek, vállalatok. 
Az Országos Ifjúságpolitikai 
és Oktatási Tanács ti tkára a 
teendők között említette: 
rendezni kell jogilag a mun-
ka melletti továbbtanulás 

köze viszont annak, hogy az formáit, lehetőségeit, s ki 
MSZMP ifjúságpolitikai ha- kell bővíteni a társadalom-
tározatának szellemében biztosítás bizonyos 
munkálkodhasson a fiatalok sait az egyetemi, 
aigyének minden felelőse. hallgatókra is. 

jut tatá-
fóiskolai 


